

## 微米级球形金属粉体的稳定脉冲微输送

王洪成<sup>1</sup>, 章维一<sup>2</sup>, 戴振东<sup>1</sup>

1. 南京航空航天大学 航天学院, 江苏 南京 210016;
2. 南京理工大学 机械工程学院, 江苏 南京 210094

## Stable pulse micro-feeding of micron spherical metal fine powder

WANG Hong-cheng<sup>1</sup>, ZHANG Wei-yi<sup>2</sup>, DAI Zhen-dong<sup>1</sup>

1. College of Astronautics, Nanjing University of Aeronautics and Astronautics, Nanjing 210016, China;
2. School of Mechanical Engineering, Nanjing University of Science and Technology, Nanjing 210094, China

摘要 图/表 参考文献 相关文章 (12)

全文: PDF (1706 KB) RICH HTML <sup>NEW</sup>

输出: BibTeX | EndNote (RIS)

**摘要** 针对激光熔覆或3D微打印等金属零件先进制造技术对稳定微量输送金属粉体的要求,分析了微米尺度金属粉体脉冲输送机理.为提高金属粉体脉冲输送分辨率和输送稳定性,设计了余弦修圆波形、正弦修圆波形和正弦余弦组合修圆波形作为压电致动器的驱动电压波形.对平均粒径为100 μm的均匀球形TC4钛合金粉体进行了脉冲微输送实验.实验结果表明:余弦修圆波形使粉体做“前进”运动,正弦修圆波形使粉体做“后退”运动;分散态粉体单颗稳定输送达粉体总量的90%,密集态粉体脉冲微输送过程中密度可控,粉体微输送过程稳定,无结拱现象发生.本文的研究结果也可作为其它微米尺度材料或其他形状粉体的脉冲微输送提供参考。

**关键词** : 激光熔覆, 金属微粉体, 微输送, 脉冲惯性力, 微喷嘴

**Abstract** : For the requirements of stable micro-feeding of micron metal powder in advanced metal part manufacturing technology including laser cladding and 3D micro-printing, the pulse micro-feeding mechanism of micron spherical metal fine powder was researched. To improve the resolution and stability of metal powder micro-feeding, three driving voltage waveforms, including cosine-shape rounded wave, sine-shape rounded wave and sine-cosine integrated rounded wave, were designed as the driving voltages of the piezoelectric actuator. A pulse micro-feeding experiment for the uniform spherical TC4 titanium alloy powder with an average diameter of 100 μm was performed. The experiment result show that the cosine-shape rounded wave makes the powder go forward while the sine-shape rounded wave makes the powder go back. The percentage of the dispersing state powder transported one by one has reached 90%. The powder degree of compaction can be controlled. The powder micro-feeding process is stable without the phenomenon of powder arch accumulation. The obtained results provide references for the micro-feeding of other kinds of powder with different materials and different shapes.

**Key words** : laser cladding deposition metal fine powder micro-feeding pulse inertia force micro-nozzle

收稿日期: 2014-11-27

中图分类号: TP271.3

TG156.99

**基金资助**: 中国博士后科学基金资助项目(No.2014M551584);江苏省博士后科研基金资助项目(No.1402006B);江苏省三维打印装备与制造重点实验室开放基金资助项目(No.L2014071302)

**作者简介**: 王洪成(1985-),男,江苏淮安人,博士后,2008年、2013年于南京理工大学分别获得学士、博士学位,主要从事机械设计,微流体驱动-控制技术及其应用、机电一体化系统设计等方面的研究.E-mail:whch31@163.com

**引用本文:**

王洪成, 章维一, 戴振东. 微米级球形金属粉体的稳定脉冲微输送[J]. 光学精密工程, 2015, 23(6): 1620-1626. WANG Hong-cheng, ZHANG Wei-yi, DAI Zhen-dong. Stable pulse micro-feeding of micron spherical metal fine powder. Editorial Office of Optics and Precision Engineering, 2015, 23(6): 1620-1626.

**链接本文:**

<http://www.oape.net/CN/10.3788/OPE.20152306.1620> 或 <http://www.oape.net/CN/Y2015/V23/I6/1620>

访问总数: 6358399

版权所有 © 2012《光学精密工程》编辑部

地址: 长春市东南湖大路3888号 邮编: 130033 E-mail: gxjmgc@sina.com

本系统由北京玛格泰克科技发展有限公司设计开发



## 服务

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ E-mail Alert
- ▶ RSS

## 作者相关文章

- ▶ 王洪成
- ▶ 章维一
- ▶ 戴振东